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Quina és la teva paraula 
preferida en català? 

La paraula “rauxa”, 
que vaig aprendre el 
primer dia de classe 
aquí. Vaig veure que 
jo soc més de rauxa 
que de seny. 

Nom: 
Mónica Cano 
(nascuda a Ripollet)

Tens algun truc per aprendre 
català? T’agrada llegir, mirar 
pel·lícules o sèries o escoltar 
música en català? 
He de dir que a mi m’agrada llegir 
però hi ha molt poca cosa en Brai-
lle en català, cosa que em sor-
prèn. Per exemple, no hi ha novel-
les. A la Biblioteca de Ripollet no 
en puc trobar (de fet, ni en català 
ni en castellà), i això em fa una 
mica de ràbia, perquè és l’únic 
sistema d’escriptura que existeix 
per a invidents, i a casa ho som 
tots tres. Tot va a través de l’ON-
CE a Barcelona o a través d’una 
aplicació. En suport físic no hi ha 
res. Als llocs oficials les coses en 
Braille mai no són en català, i no 
ho entenc perquè hi ha demanda. 
Al País Valencià, en canvi, sí que 
hi ha llibres en valencià en Braille, 
i als llocs oficials també està tot 
en Braille en valencià, però aquí 
no hi ha res.

Voldries fer alguna recomanació 
per practicar català als aprenents 
que venen de fora?
Sí, que formin part de molts grups 
socials, ja que és com s’aprèn. 
Llegir i escoltar també va bé, però 
sobretot el més important és la 
part social.

Què en penses quan es diu que 
el català està en perill, sobretot 
entre els joves?
Una mica sí. No es perd però cada 
vegada hi ha més gent que no el 
parla i això afecta en la qualitat de 
la llengua i en l’ús....n

Què et va fer decidir a estudiar 
català? 
Fa anys que estic en el món de la 
discapacitat i sempre m’hi havia 
mogut en castellà, que és la meva 
llengua materna, sense cap pro-
blema, però llavors vaig entrar en 
contacte amb una família que par-
laven català i vaig adonar-me que 
de vegades hi havia coses que se 
m’escapaven... Per això vaig decidir 
estudiar català per posar-me una 
mica al dia.

Tens persones al teu entorn que 
et parlin en català?
A poc a poc vaig trobant els espais. 
Als comerços no, perquè em parlen 
en castellà des de sempre, però ara 
ja faig algunes activitats en català, 
com ara pagar rebuts, utilitzar-lo a 
l’escola de la meva fi lla...

Creus que és necessari saber 
català? Per què? 
Sí, per a mi és útil sobretot per co-
nèixer més gent, ja que jo soc pen-
sionista. És més pràctic i versàtil 
poder funcionar en els dos idio-
mes. Ara a casa si he de mirar una 
pel·lícula o una sèrie en català ja no 
em fa nosa, ja no és un entrebanc. 
Ara penso millor en català, no tra-
dueixo, soc més ràpida que abans. 
Abans anava més lenta i era més 
difícil per a mi.

Vas tenir l’oportunitat d’estudiar 
català a l’escola? 
Sí, jo vaig fer tota l’escolaritat en 
català, però ja fa anys.

Quin curs estàs fent? T’agraden 
les classes?
Vaig fer Intermedi 1 i ara estic fent 
Intermedi 2 (B2 del MECR). Les 
classes amb l’Àngels, la professo-
ra, són genials. El grup d’alumnes 
és molt maco i la professora és una 
crac: ha fet que m’adoni que tot és 
més fàcil amb el seu acompanya-
ment. No se’m fa una muntanya 
perquè és una bona professora. 
Com que tinc problemes de visió, 
en lloc de comprar el llibre en paper 
vaig adquirir la llicència digital i ella 
m’ajuda amb el tema informàtic, de 
manera que segueixo les classes 
superbé!

Què és el més important per a tu a 
l’hora d’aprendre la llengua?
Per a mi el més important és la 
part escrita, perquè tot ho faig en 
castellà però si he rebre una car-
ta de la Generalitat, per exemple, 
sobre beques, ajudes, prestaci-
ons, etc., és millor, ja que utilitzen 
paraules que abans no entenia. El 
llenguatge burocràtic és difícil. Jo 
no volia oblidar el català que ha-
via après a l’escola i ara em va bé 
aquest reforç. 

“Hi ha molt poca 
cosa en Braille 
en català, i això 
em sorprèn, 
perquè hi ha 
demanda!”


